
واردات گندم به ایران 
48 درصد کاهش 

یافت
در  گمـــرک  آمـــار  اســـاس  بـــر 
ل  مســـا ا یـــی  ا بتد ا هه  ســـه ما
نســـبت به مدت مشـــابه ســـال 
قبـــل واردات گنـــدم 48 درصـــد 

کاهـــش پیداکـــرده اســـت.
به گزارش ایانا، در ســـه ماهه اول 
ســـال 1402، 790 هـــزار و 916 تن 
گنـــدم بـــه ارزش 349 میلیون و 
11 هـــزار و 265 دلار بـــه کشـــور 
واردشـــده اســـت. ایـــن میـــزان 
واردات به نســـبت مدت مشـــابه 
آن در ســـال قبل بـــا کاهش 48 
درصدی بـــه لحاظ وزنـــی روبه رو 

بوده اســـت.
بر اســـاس آمار گمـــرک، واردات 
 ، شـــته گذ ل  ســـا ر  د م  گنـــد
یک میلیـــون و 531 هـــزار و 450 
تن بـــه ارزش 621 میلیون و 427 

هـــزار و 470 دلار بـــوده اســـت.
این میزان واردات از نظر ارزشـــی 
با کاهش 44 درصدی نســـبت به 
مدت مشـــابه ســـال قبل روبه رو 

بوده است.
گفته می شـــود، کاهـــش واردات 
به خاطر افزایش تولید در واحد 
ســـطح در ایـــران رقـــم خـــورده 
اســـت. در ســـال زراعـــی جاری 
بـــر اســـاس اطلاعـــات منتشـــر 
شـــده میزان برداشـــت به دلیل 
بارش های مناســـب رشـــد یافته 

. ست ا

همکاری های فنی 
کشاورزی بین ایران 
و  ازبکستان تقویت 

می شود
همکاری هـــای فنـــی کشـــاورزی 
در طرح هـــای آب و خـــاک برای 
مقابلـــه با کم آبـــی بین ایـــران و 
ازبکستان تقویت شده و توسعه 

. بد می یا
به گزارش وزارت جهادکشاورزی، 
ســـفیر  اف«  عبـــدالله  »بهـــادر 
جمهوری ازبکســـتان در ایران با 
حضور در وزارت جهاد کشاورزی 
نیـــازی شـــهرکی«  بـــا »صفـــدر 
معاون آب و خـــاک وزارت جهاد 
کشـــاورزی دیدار و گفت وگو کرد.
این ملاقـــات با هـــدف تقویت و 
توســـعه همکاری هـــای دوجانبه 
ت  همـــا تفا ی  پیگیـــر نیـــز  و 
پانزدهمین اجلاس کمیســـیون 
مشترک دو کشـــور که در خرداد 
ســـال جاری با حضور معاون آب 
و خاک در تاشـــکند برگزار شده 

بـــود، انجـــام گرفت.
و  اولویت هـــا  دیـــدار  ایـــن  در 
ازبکســـتانی  انتظـــارات طـــرف 
مطرح شـــد و آمادگی و استقبال 
کامل بـــرای توســـعه همکاری ها 
از طرف ســـفیر ازبکســـتان مورد 

تأکیـــد قـــرار گرفت.
 ، نشســـت یـــن  ا مـــه  ا د ا ر  د
ح  توضیحـــات لازم دربـــاره شـــر
ح هـــای  وظایـــف، وضعیـــت طر
و  ظرفیت هـــا   ، ک خـــا و  ب  آ
پیشنهادهای اجرایی و عملیاتی 
از طرف معـــاون آب و خاک ارائه 

. شد

اخبار کوتاه

 
ماهـــی تیلاپیا ماهی پرورشـــی ایده آلی 
از جهـــت ســـوددهی و دومیـــن ماهی 
پرتولیـــد جهانـــی اســـت. ایـــن ماهی 
پرورشـــی نیـــاز بـــه مراقبـــت زیـــادی 
نـــدارد و خیلـــی ســـریع رشـــد می کند 
و رژیم غذایـــی آن از ســـبزیجات ارزان  
همیـــن  می شـــود.  تأمیـــن  قیمـــت 
ویژگی های تیلا پیا ســـبب شـــده است 
که تولید ایـــن محصول غذایـــی کاملاً 
مقرون  به  صرفه باشـــد، بـــه  طوری  که 
می توانـــد بـــه راحتی با ســـایر غذاهای 

دریایـــی رقابـــت کند.
طـــی 14 ســـال اخیـــر ماهـــی تیلاپیا به 
کشـــور وارد شـــده و به صورت آزمایشی 

توســـط مؤسســـه تحقیقـــات علـــوم 
شـــیلاتی کشـــور مورد تحقیق و بررسی 
قـــرار گرفته تـــا اینکـــه از ســـال 1397 
بعـــد از صدور مجوز توســـط ســـازمان 
حفاظت محیط زیســـت، پـــرورش آن 
در پنـــج اســـتان یـــزد، ســـمنان، قم، 
خراســـان جنوبـــی و رضـــوی توســـط 
بخـــش خصوصی آغاز شـــد. در ســـال 
1399 به دلیـــل مخالفـــت معاون وقت 
ع  سازمان محیط زیســـت، توسعه مزار
پرورشـــی تیلاپیـــا متوقـــف شـــد اما با 
تمهیـــدات اندیشـــیده شـــده توســـط 
قفل هـــای  رات زدایـــی،  مقر هیـــأت 
توســـعه این ماهی ارزشـــمند باز شد و 
بدون هیچ محدودیتی در استان های 
فوق در حال تولید اســـت به طوری که 
در ســـال 1400 حدود 730 تن و در سال 
1401 حـــدود 840 تـــن از ایـــن گونـــه در 

چهار اســـتان کشـــور تولید شـــد.
بنابـــر آمـــار ســـازمان شـــیلات، طـــی 

ســـال های 96 و 97 بیـــش از 75 هـــزار 
تن تیلاپیا وارد کشـــور شد و این میزان 
واردات در ســـال گذشـــته به 10 درصد 

آمار مذکور رســـید.
بـــا وجـــود آنکـــه تیلاپیـــا در دنیـــا بـــه 
ماهـــی فقـــرا معـــروف اســـت، امـــا در 

ســـال های قبـــل بـــه ســـبب تخصیص 
ارز ترجیحـــی به میزان قابـــل توجهی 
وارد کشـــور شـــد کـــه در پـــی اعتراض 
بـــا  قـــزل آلا،  تولیدکننـــدگان  مکـــرر 
اعمـــال تعرفـــه، واردات کاهش یافت. 
در مقابل مســـئولان بـــا تولید این گونه 

در 4 اســـتان، به دنبـــال ایجـــاد ارزش 
افـــزوده در داخـــل و کاهش خـــروج ارز 
از کشور هســـتند که باتوجه به ایرادات 
وارده از طرف ســـازمان محیط زیست، 
باید منتظـــر ماند و دید که آیـــا این امر 

بـــه نتیجه می رســـد یـــا خیر؟

تولید تیلاپیا به صرفه نیست
آرش نبـــی زاده مدیرعامـــل اتحادیـــه 
تعاونـــی ماهیان ســـردآبی در گفت و گو 
بـــا »ایـــران« دربـــاره وضعیـــت تولیـــد و 
پـــرورش ماهـــی تیلاپیـــا بـــا توجـــه به 
ن  مـــو پیرا کـــه  یی  ی ها ز ا ند ســـنگ ا
مســـائل محیط زیستی می شود، گفت: 
وضعیت تولیـــد تیلاپیا چنـــدان رونقی 
ع  نـــدارد و میـــزان تولید در تمـــام مزار
موجود کمتـــر از 500 تن اســـت. اگرچه 
رســـیدن به عـــدد 20 هـــزار تـــن تولید 
تـــا ســـال 1405 هدفگـــذاری شـــده اما 
دسترســـی به تولیـــد 20 هزار تـــن تا آن 

موقـــع تقریبـــاً محال اســـت.
از  بـــه واردات تیلاپیـــا  بـــا اشـــاره  وی 
کشورهای دیگر بخصوص چین افزود: 
واردات ایـــن ماهـــی در ســـال گذشـــته 
حـــدود 400 تـــن فیلـــه ماهـــی معـــادل 
1200 تـــن ماهـــی کامـــل بوده اســـت که 
تمامـــاً از چین بود و در مقایســـه با اوج 
واردات ثبـــت شـــده بـــرای ایـــن ماهی 
که حـــدود 12 هـــزار تن فیله بـــود، این 
میـــزان واردات عمـــلاً خیلـــی کاهـــش 

یافته اســـت.
خدایـــی تولیـــد و پـــرورش تیلاپیـــا را 
بـــا صرفـــه اقتصـــادی در کشـــور همراه 
ندانســـت و افزود: در دسترس نبودن 
تـــک جنـــس،  بچـــه ماهـــی خالـــص 
کوچـــک بـــودن مقیـــاس واحدهـــا و 
بـــالا بـــودن هزینه ســـر بـــار تولیـــد، در 
دســـترس نبـــودن غـــذای اختصاصـــی 
ماهـــی تیلاپیـــا، عـــدم تخصـــص لازم 
در رعایـــت بیوتکنیـــک پـــرورش ایـــن 
ماهـــی و وجـــود ضایعات بیـــش از حد 
نرمال در هنـــگام فیله کـــردن به دلیل 
عدم مهـــارت کافـــی کارگران فـــرآوری، 
از مهم تریـــن دلایـــل بـــا صرفـــه نبودن 
پـــرورش تیلاپیـــا محســـوب می شـــود.
مدیرعامـــل اتحادیـــه تعاونـــی ماهیان 
ســـردآبی تأکیـــد کـــرد: بایـــد نرم های 
پـــرورش اصلاح شـــود و همـــه عواملی 
که ذکر شـــد حل شـــود، آنـــگاه احتمالاً 
تولیـــد، اقتصادی خواهد بـــود. از همه 
مهم تـــر تعییـــن تکلیـــف روش پرورش 
 )RAS(اســـت؛ روش بایوفلاک یـــا رس
یا هیچکـــدام!! این ســـؤالی اســـت که 
هنـــوز بـــرای پـــرورش دهنـــده روشـــن 
نشـــده و مؤسســـه تحقیقات و سازمان 
شـــیلات در مورد این روش ها به اجماع 
نرســـیده اند و مردم در این زمینه دچار 

ســـردرگمی هستند.

 لزوم هموارسازی توسعه 
تولید  ماهی تیلاپیا

سال ها مخالفت های محیط زیست اجازه نداده این صنعت مهم که در بسیاری از کشورها و حتی 
همسایگان ما عامل توسعه تولید و اشتغال شیلاتی بوده به صورت سالم شکل گیرد

با وجود آنکه تیلاپیا 
در دنیا به ماهی فقرا 
معروف است، اما در 

سال های قبل به سبب 
تخصیص ارز ترجیحی 

به میزان قابل توجهی 
وارد کشور شد که در 

پی اعتراض مکرر 
تولیدکنندگان قزل آلا، 

با اعمال تعرفه، واردات 
کاهش یافت

کشاورزی14
چهار شنبه  14 تیر  1402  شماره 22

گزارش

نفیسه امامی
روزنامه نگار

 تولید تیلاپیا در ایران
به صرفه نیست

وضعیت تولید تیلاپیا چندان رونقی ندارد و 
ع موجود کمتر از  میزان تولید در تمام مزار

500 تن است. اگرچه رسیدن به عدد 20 هزار 
تن تولید تا سال 1405 هدفگذاری شده اما 

دسترسی به تولید 20 هزار تن تا آن موقع 
تقریباً محال است

عکس: ایرنا

 هدفگذاری تولید ۲۰هزار تنی تیلاپیا 
تا سال 14۰۵ محال است

در حال حاضر تولید این ماهی اختصاصی نیست، یعنی پرورش دهندگان 
توان تولید ماهی با سایز درشت که نیاز بازار است را ندارند. بچه ماهی 

خالص یکدست نیست و بسیاری از آنها نر هستند و وزن بیشتر از ۴۰۰ گرم 
نمی گیرند، یعنی غذا می خورند ولی رشد نمی کنند. سایزهای کوچک هم 

فیله پذیری خوبی ندارند و مورد پسند بازار نیستند. این نوع تولید هم 
گران است و قابلیت رقابت با قزل آلا و ماهیان گرمابی و همچنین تیلاپیای 

وارداتی را ندارد. 
باید راه را برای توسعه صحیح و اصولی صنعت تیلاپیا هموار کرد، سال ها 

مخالفت های بی منطق محیط زیست بزرگ ترین عامل این سردرگمی بوده 
و اجازه نداده این صنعت مهم که در بسیاری از کشورها و حتی همسایگان ما 

عامل توسعه تولید و اشتغال شیلاتی بوده به صورت سالم شکل گیرد.

بــرش

رفـــع  گفـــت:  جهـــاد  وزیـــر  معـــاون 
تداخلات اراضی کشـــاورزی با استفاده 
از همـــه ظرفیت ها و امکانـــات تا پایان 

ســـال امـــری ضروری اســـت.
رضـــا افلاتونـــی رئیـــس ســـازمان امـــور 
اراضـــی کشـــور در بیســـت و هفتمیـــن 
نشســـت قرارگاه مرکزی صدور اســـناد، 
حفـــظ کاربـــری و یکپارچگـــی اراضـــی 
کشـــاورزی کـــه بـــا حضـــور وزیـــر جهاد 
کشـــاورزی برگـــزار شـــد، گفـــت: رفـــع 
تداخـــلات اراضـــی که مـــورد تأکید وزیر 
جهاد کشـــاورزی و مطالبـــه نمایندگان 
مجلس شـــورای اســـلامی اســـت، باید 
امســـال به پایان برســـد، برنامه تکلیفی 
به اســـتان ها اعلام شده اســـت و همه 
اســـتان ها باید براساس آن عمل کنند.
او از اتمـــام رفـــع تداخلات در اســـتان 
ســـمنان خبـــر داد و افـــزود: اعتبارات 
مـــورد نیاز بـــرای رفع تداخـــلات اراضی 
لازم  و  شـــده  تأمیـــن  اســـتان ها  در 
اســـت اســـتان ها بـــا اســـتفاده از همه 
ظرفیت هـــا و امکانـــات بـــا جدیت این 
مهـــم را دنبال و تا پایان ســـال جشـــن 

اتمـــام رفع تداخـــلات را برگـــزار کنند.
افلاتونـــی بـــر اســـتفاده از ظرفیت همه 
دســـتگاه ها ماننـــد نظـــام مهندســـی و 
اتاق اصناف بـــرای اجرای رفع تداخلات 
تأکید کـــرد و گفت: فراینـــد انجام رفع 
تداخلات بـــه بخش خصوصـــی واگذار 
شـــده اســـت و انتظار داریـــم همکاران 
بر فعالیت آنان نظارت داشـــته باشـــند 
و هیچ عـــذری بابـــت عدم اتمـــام رفع 
تداخـــلات در زمـــان مقـــرر پذیرفتـــه 

. نیست
از  متشـــکل  گروهـــی  داد:  ادامـــه  او 
همکاران ســـازمان امور اراضی، سازمان 
منابـــع طبیعی و آبخیزداری و ســـازمان 
ثبـــت اســـناد و املاک به طـــور مکرر به 
اســـتان ها ســـفر می کنند، لازم اســـت 
همه اســـتان ها از توانایـــی و دانش این 

همکاران اســـتفاده کنند.
ایـــن مقـــام مســـئول گفـــت: مصوبات 
قـــرارگاه مرکزی صـــدور اســـناد، حفظ 
کاربـــری و یکپارچگی اراضی کشـــاورزی 
مـــلاک عمـــل اســـتان ها اســـت و همه 
بایـــد به آنچـــه در این قـــرارگاه مصوب و 

ابـــلاغ می شـــود، عمـــل کنند.
رئیس ســـازمان امـــور اراضی کشـــور بر 
لزوم حفظ اراضی کشـــاورزی تأکیدکرد 

و گفت: ضروری اســـت در این خصوص 
به بخشـــنامه های ســـازمان امور اراضی 
توجه شود، برای مثال در تعیین کلاس 
خـــاک و تشـــخیص نوعیت زمیـــن باید 
نظر مرکز تحقیقات کشـــاورزی اســـتان 
لحـــاظ شـــود؛ همچنیـــن بایـــد دقـــت 
شـــود که از اراضی کشـــاورزی درجه یک 
و مرغوب برای طرح هـــای حوزه تأمین 
مسکن استفاده نشـــود، این کار خلاف 

قوانین و مقررات اســـت.
او بـــا بیـــان اینکـــه گزارش هـــای تغییر 
کاربـــری از طـــرق مختلـــف )ســـامانه 
131 و ســـامانه پنجـــره واحـــد مدیریت 
زمین( بـــه اســـتان ها اعلام می شـــود، 
ادامـــه داد: اســـتفاده از ســـامانه ها و 
پایـــش هوشـــمند اراضـــی کشـــاورزی از 
جمله تمهیداتی اســـت که اندیشـــیده 
شـــده اســـت، بنابرایـــن هیـــچ عـــذری 
بابت عـــدم وجـــود امکانـــات و نیروی 
کافـــی در زمینه شناســـایی و قلع و قمع 
ساخت وســـاز های غیرمجـــاز پذیرفته 
نیســـت و اســـتان ها بایـــد در اجـــرای 
تبصـــره دو ماده 10 قانـــون حفظ کاربری 
اراضـــی زراعی و باغ هـــا جدیت به خرج 

. هند د
رئیـــس ســـازمان امـــور اراضی کشـــور، 

یکپارچه ســـازی اراضی کشاورزی را یکی 
دیگـــر از برنامه هـــای تکلیفی ســـازمان 
و مـــورد مطالبـــه نمایندگان دانســـت و 
افـــزود: در این خصوص بخشـــنامه ای 
با امضای وزیر وقت به اســـتان ها ابلاغ 
شـــد تا هر شهرســـتان یک منطقه را به 
عنـــوان پایلوت طـــرح یکپارچه ســـازی 
معرفـــی کننـــد، همچنیـــن بـــا پیگیری 
و مکاتبـــات انجـــام شـــده مشـــکلات 
زیربنایـــی و مالـــی اجـــرای ایـــن طرح 

رفع شـــده است.
معاون وزیـــر جهادکشـــاورزی بـــا بیان 
اینکـــه 17 اســـتان کشـــور مجهـــز بـــه 
ســـامانه پنجـــره واحد مدیریـــت زمین 
در موضـــوع پایـــش اراضی کشـــاورزی و 
تمامی اســـتان ها مجهز به این ســـامانه 
در بحث صدور مجوز هســـتند، گفت: 
غیرحاکمیتـــی  فعالیت هـــای  برخـــی 
ســـازمان و مدیریت هـــای اســـتانی بـــه 
بخش خصوصـــی یا نظام مهندســـی و 
اتـــاق اصنـــاف واگذار شـــده اســـت و با 
برون ســـپاری این فعالیت هـــا همکاران 
باید بـــر فعالیت آنـــان نظـــارت و زمان 
بیشـــتری را صرف رفع تداخلات کنند.

او اضافه کرد: بخشـــنامه، دستورالعمل 
ح خدمـــات و نمونـــه قـــرارداد  و شـــر

جشن رفع تداخلات اراضی تا پایان سال گرفته می شود

کشاورزی

برون ســـپاری اجـــرای احـــکام تبصره دو 
مـــاده 10 قانـــون حفـــظ کاربـــری اراضی 
زراعـــی و باغ هـــا بـــه اســـتان ها ابـــلاغ 
شده اســـت و بر مبنای آن تأمین اعتبار 

خواهد شـــد.
افلاتونـــی اعلام کـــرد: ســـالانه 131 هزار 
از ســـازمان صـــورت  اســـتعلام  مـــورد 
می گیـــرد و ســـازمان بایـــد به آن پاســـخ 
دهد، ســـامانه ای کردن پاســـخگویی به 
استعلام ها انجام شـــده و باعث تسریع 
در ایـــن فراینـــد و کاهـــش مراجعـــات 
حضـــوری و صرفه جویـــی در وقـــت و 

هزینه شـــده اســـت.
عباسعلی نوبخت رئیس سازمان منابع 
طبیعی و آبخیزداری کشـــور نیـــز در این 

نشســـت گفت: ســـازمان منابع طبیعی 
و ادارات کل منابـــع طبیعـــی اســـتان ها 
در اجـــرای فراینـــد رفع تداخـــلات و در 
نهایت ســـنددار کردن اراضی کشاورزی 
همکاری و تعامل لازم را با ســـازمان امور 

اراضی خواهند داشـــت.
 نوبخـــت گفت: صـــدور اســـناد، حفظ 
کاربـــری و یکپارچگی اراضی کشـــاورزی 
هـــم مانند کاشـــت یک میلیـــارد درخت 
یـــا طرح الگوی کشـــت یکـــی از مواردی 
اســـت که بـــرای وزارت جهاد کشـــاورزی 
بســـیار حائز اهمیت اســـت و با توجه به 
تأکید وزیر جهاد کشـــاورزی بر اجرای آن 
تعامل و همکاری لازم را در سطح ملی و 

اســـتانی خواهیم داشت.

عکس: ایرنا


